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نقش که بزرگ ترین چالش برای من بود، از پس 
کار بربیایم و اینکه اگر بتوانم حتی خیلی کوچک 
به نقش صیاد نزدیک شوم برای خودم به عنوان یک 

بازیگر مایه مباهات و افتخار خواهد بود.
یکی از جذابیت های ایــن فیلم بازی زوج 
هنری )شما و خانم مارال بنی آدم( است. چه 

چیزی باعث شکل گیری این انتخاب شد؟
شاید در وهله اول محدودیت های رایج در سینما 
بود که خانم بنی آدم در این فیلم درخواست ما را 
بپذیرد و بازی کند. خودم شخصا به مارال بنی آدم 
پیشــنهاد دادم که در این فیلم به عنوان همســر 
صیاد شیرازی بازی کند تا احساس زن و شوهری 
در فیلم به خوبی به وجود بیاید، همه  چیز طبیعی 
باشد و برای تماشاگر ملموس باشد.خانم بنی آدم 
هم با کمال میل قبول کرد. مارال بنی آدم در 3 یا 
4سکانس بازی کرد. به خاطر پشت سر گذاشتن 
محدودیت ها این انتخاب شکل گرفت؛ اینکه وقتی 
تماشاگر فیلم را می بیند زندگی شهید صیاد را با 

تمام وجود لمس کند.
اخیرا فیلم هــای موفقی دربــاره پرتره 
قهرمانان معروف جنگ ساخته شده، صیاد 
هم یکی از آنهاســت. از حضورتان در این 

پروژه و همکاری با جواد افشار بگویید.
این فیلم برای نخســتین بار است که در سینما به 
زندگی و شــخصیت بلندپایه تریــن مقام نظامی 
کشور می پردازد؛ شــخصیتی که حساسیت های 
زیادی رویش است. زمانی که فیلمنامه را مطالعه 
کردم با توجه به شناختی که نسبت به کارگردان 
و نویسنده داشتم، جلسات متعددی گذاشته شد. 
آنان با سعه صدر نظرات را می شنیدند. تقریبا 4سال 
برای نوشتن صیاد وقت گذاشته شد. بعد از 2ماهی 
که من نقش را پذیرفتم، کار شروع شد. درباره آقای 
افشــار نیز باید بگویم جواد افشار آثار قابل قبولی 
در سریال سازی  داشــته و دارد و من نیز از پیش 
شناخت از ایشان داشتم. بدون اغراق باید بگویم 
که آقای افشار انسان شریفی است که می توانست 
بهترین گزینــه برای کارگردانــی فیلم »صیاد« 
باشــد. خودش از نزدیک ترین حالت ممکن و با 
جان و دل می تواند این موضوع را لمس کند. جواد 
افشار سال ها در جنگ بوده و خودش با جان و دل 

همه  چیز را لمس کرده است.
از بازی در این نقش راضی هستید؟  

راســتش بازیگری نیســتم که خیلی بلد باشم 
ســخنرانی کنم. برایم تکنیکال بسیار مهم است. 
علاوه بر تلاش برای شناخت این شخصیت سعی 
کردم در این فیلم نیز خیلــی آکادمیک به نقش 
نگاه کنم. تمام تلاشــم را می کنم که خودم را به 
زیست آن شــخصیت، رفتار و کردارش نزدیک و 
نقش را کشف کنم. در طول این 7 ماه سعی کردم 

زندگی ام نزدیک به صیاد شــیرازی باشد، اما در 
تحقیقات فهمیدم که شخصیت و منش علی صیاد 
شــیرازی بزرگ تر از آن چیزی بوده که خوانده و 
شنیده ام. در همین 7 ماه از زمان تحقیق و پروسه 
فیلمبرداری و بازی، همیشــه و همیشه درهای 
جدیدی از شخصیت صیاد برایم باز می شد؛ صیاد 
شیرازی به اندازه چندین کتاب بود که همچنان 
ابعاد ناشناخته داشت. خیلی از دوستانش که حتی 
از نظر فکری با هم متفاوت بودند این اتفاق نظر را 
داشتند که شــهید صیاد یک قهرمان ملی بوده و 

هست.
بزرگ تریــن چالش شــما در نقش صیاد 

شیرازی چه بود؟
اصــولا نقــش چالش برانگیــزی بــود. یکی از 
موضوعاتی که برایم چالش برانگیز بود برای بازی 
در نقش صیاد، این بود که ایشــان بدن ورزیده و 
آماده ای داشــت. برای رســیدن به بدن او بسیار 

ورزش و 15کیلو وزن کم کردم.
شــما بازیگر و کارگردان تئاتر هستید و 

چنانچه گفتید همیشه ترجیح تان 
صحنه اســت. آیا دوست 

دارید در دیگر مدیوم ها 
نیز بازی کنید؟
همانطــور که 

گفتم ترجیحم همواره تئاتر و بازی اســت؛ البته 
در سینما بازیگری را هم دوست دارم، اما راستش 
در عرصه ســینما، کارگردانی بیشتر از بازیگری 
برایم جذاب است و اگر فرصتی پیش بیاید از آن 

استقبال می کنم.
اگر پیشــنهاد حضــور در ســریال های 
 نمایــش خانگــی را داشــته باشــید، 

قبول می کنید؟ 
باید اعتراف کنم که شبکه نمایش خانگی نسبت 
به چند سال پیش پیشرفت قابل توجهی داشته و 

آثار خوبی ساخته شده است. 
کارگردانان جوان با ورود به این عرصه توانسته اند 
سریال های خوش ساختی بسازند. پیشنهادم این 
است که تهیه کنندگان ریسک حضور جوانان در 
سریال سازی  را ادامه دهند؛ چراکه حضورشان در 
نمایش خانگی مؤثر بوده و باعث ارتقای سیستم 

هنر تصویری ما شده اند. 
خودم هم به عنوان یک بازیگــر و کارگردان تئاتر 
اگر فیلمنامه قابل توجهی باشــد و البته یک اثر 

دراماتیک حتما قبول می کنم.
در این سال ها و با ساخت فیلم »ایستاده در 
غبار« سبک و سیاق فیلم های جنگی مرتبط 
با دوران جنگ ایران و عراق متفاوت شده 
است.  به نظرتان»صیاد« هم سبک و سیاق 

متفاوتی دارد؟
پیدایش ایده این فیلم متفاوت است و شخصیت 
خود شــهید صیاد هم خاص است. صیاد قهرمان 
ملی ماست و خودش می تواند از این حیث کاملا 

متفاوت باشد.
به عنوان بازیگر شخصیت اصلی، آیا فیلم 
صیاد توانسته به خوبی این قهرمان را نه به 
شکل اغراق شده و البته حقیقی به نمایش 

بگذارد؟
من علی سرابی به عنوان بازیگر، تمام تلاشم را کردم 
که در حد وسع ذهنی و روحی خودم آن چیزی را  
که حقیقت است  به شکل واقع گرایانه بازی کنم و 
آنچه را از شهید صیاد شیرازی متوجه شده ام  در این 
نقش ارائه دهم. نمی دانم چقدر قرار اســت مقبول 
بیفتد. باز هم می گویم اگر به اندازه یک درصد هم به 
شخصیت واقعی شهید شیرازی نزدیک شده باشم 
برایم به اندازه یک دنیا ارزشمند است. شهید صیاد 
شیرازی انســان بزرگی بود و شخصیت پیچیده ای 

داشت و ذهنیتش شفاف بود.
او چه در عرصه دفــاع و چه بعــد از جنگ و حتی 
در عرصه خانواده و زندگــی رفتارش در مواجهه با 
دیگران چنان متفاوت و اســتوار بود که اگر بازیگر 
بخواهد تمامش را زندگی کند، باید بسیار تلاش 
کند و من هم نهایت تلاشــم را کردم تا پرتره 

درستی از ایشان را نشان دهم. 

بهمن 13۶1 نخســتین دوره جشنواره 
فیلم فجر در حالی برگزار شــد که به نظر 
می رسید متولیان و برنامه ریزان این دوره 
الگوی جشــنواره جهانی تهران را پیش 
روی خود قرار داده بودند. در جشــنواره 
جهانی تهران، فیلم های خارجی و ایرانی 
در یک بخش رقابتی قــرار می گرفتند و 
تعداد فیلم های ایرانی پذیرفته شــده در 
مسابقه کمتر از انگشــتان   دست بود. به 
این ترتیب، نخستین جشنواره فیلم فجر، 
گرچه برگزیده ای در بخش فیلم های بلند 
نداشــت، ولی برای نخستین و آخرین بار 
فیلم های ایرانی در کنار فیلم های خارجی 
در بخش مسابقه قرار گرفتند. از 21 فیلم 
بخش مســابقه فقط 5فیلم ایرانی بودند. 
ظاهرا مدیــران تازه نفس وزارت ارشــاد 
که تجربه چندانی در برگزاری جشنواره 
نداشتند، از مشــاوره جمال امید و بهرام 

ری پور بهره مند شده بودند. 
ترکیب فیلم های خارجی بخش مسابقه 
را هم اغلب آثاری از اردوگاه شرق تشکیل 
مــی داد ؛ از فیلم های روســی و چینی تا 
آثار اروپای شــرقی مثل »بالینت فابیان 
به ســوی خدا می رود« ســاخته زلتان 
فابری، فیلمساز شهیر مجاری. اختصاص 
2بخش »چشــم انداز ســینمای کوبا« و 
»سرخ پوستان و سیاه پوستان در سینما« 
منطبق با حال و هوای روز جامعه انقلابی 
ابتدای دهه 13۶۰ بود و طبعا مخاطبانی 
هم داشت. اما دســتاورد مهم نخستین 
جشــنواره فیلم فجر برای دوســتداران 
جدی سینما بخش »ســینمای ایتالیا از 
نئورالیســم تا امروز« بود؛ ضیافتی برای 
نمایش تعــدادی از مهم ترین فیلم های 
تاریخ سینما با فهرســت پر و پیمانی که 
از »رم شهر بی دفاع«، »آلمان سال صفر« 
و »ژنرال دلارووره« روبرتو روســلینی و 
»دزد دوچرخه« و »معجــزه در میلان« 
ویتوریو دسیکا تا »ســالواتوره جولیانو«، 
»دســت ها روی شــهر« فرانچســکو 
رزی و »بــرادر خورشــید، خواهر ماه« 
فرانکو زفیرلی را شــامل می شــد؛ بسته 
پیشنهادی جذاب برگزار کنندگان دوره 
اول برای دوســتداران ســینمای هنری 
اروپا که تماشــاگر هدف خود را بیشــتر 
از میــان مخاطبان کانــون فیلم تعطیل 
 شــده و دانشــجویان و روزنامه نــگاران

جست وجو می کرد.
 فراموش نکنیم کــه در مقطع برگزاری 
نخستین دوره جشنواره فیلم فجر، هنوز 
اکران فیلم خارجی در شــمایلی متنوع 
و گســترده جریان داشــت و فیلم هایی 
چون »جــاده« فدریکو فلینــی و »نبرد 
الجزیره« جیلو پونتــه کوروو)حاضر در 
بخش ســینمای ایتالیا از نئورالیســم تا 
امروز( یــا »آپاچی« رابــرت آلدریچ )به 
نمایش درآمده در بخش سرخ پوستان و 
سیاه پوستان در سینما( پیش تر روی پرده 
سینماها آمده و اکران عمومی شده بودند.

یک بار برای همیشه 

ناهید پیشور 

بیا و بنگر

مســتند »روزگار احمد« به دوران زندگی  1
شهید کاظمی از زمان مبارزات انقلابی تا شهادتش 
می پردازد. در واقع ما سعی کردیم این مستند را از 
زمان آموزش های نظامی این  شهید پیش از انقلاب 
تا زمان شــهادتش  روایت کنیم. باتوجه به اینکه 
شهید کاظمی به عنوان یک نخبه در جنگ بوده 
است، سعی کردیم این وجه از شخصیت ایشان را 
در دوران انقلاب اسلامی، دفاع مقدس، فرماندهی 
نیروی هوایی و زمینی سپاه پاسداران به نمایش 

بگذاریم.
2 یکی از نکاتی که همیشه برای من سؤال بود، 
این اســت که ما در طول روز ممکن اســت بارها 
اسامی شهدا به گوش مان بخورد یا حتی در تابلوی 
اتوبان ها ببینیم، حتی ممکن است خاطراتی از آنها 
هم در ذهن مان متبلور  شود اما نمی دانیم که هریک 
چه ویژگی هایی در دوران جنگ داشتند. این سؤال 
برای من ایجاد دغدغه کرد و باتوجه به اینکه بنده با 
آقای فلاح فــر، تهیه کننده این اثــر پیش از این 
همکاری داشتم، این موضوع را با وی مطرح کردم 
و تصمیم گرفتیم یک مستند در مورد شهید احمد 

کاظمی بسازیم.
 اصولا آثاری که در مورد شــهدا ساخته می شود، 
مربوط به فضای عاطفی و معنوی شهدا ســت اما 
ما سعی کردیم جنبه نظامی شهدا را مدنظر قرار 
دهیم و از این رو  ســراغ یکی  از نخبه های جنگ 
یعنی شهید کاظمی رفتیم. در واقع سعی کردیم 
شخصیت فردی شــهید کاظمی و خلاقیت شان 

در جنگ و فتح های مختلف را به تصویر بکشیم.
3 مستند »روزگار احمد« از دل یک  سریال 
مستند 5قسمتی به نام »سرباز 4۶ساله« بیرون 
آمد و مــا در تدوین یک اثر 8۰دقیقــه ای تولید 
کردیم. کار فیلمبرداری این  مستند یک سال به 
طول انجامیــد و 3 ماه تدوین داشــتیم. تقریبا از 
تمامی کسانی که با شهید کاظمی ارتباط داشتند 
مصاحبه گرفتیم . در طول ساخت این  مستند تنها 
تعداد معدودی بودند که خیلی تمایل داشتیم با آنها 
صحبت  کنیم اما امکان  مصاحبه با آنها فراهم نشد. 
همچنین تصاویر دیده نشــده ای از این شهید در 
طول ساخت کار به ما داده شد که شاید کسی هنوز 

آنها را ندیده باشد.
4 فیلم سینمایی »احمد« تنها روایت حضور 
شــهید کاظمی در ســاعات اولیه زلزله بم است؛ 
درحالی که ما در مستند »روزگار احمد« به زندگی 
نظامی ایشان و تلاش هایی که برای حفظ کیان این 

مملکت کرده است، می پردازیم.

 پاسخ به 
یک پرسش کلیدی 

»روزگار احمد« به روایت سازنده اش

محسن اردستانی 

مستند فجر 

واقعگرایانه
بازیمیکنم

من علی سرابی به عنوان بازیگر، تمام 
تلاشم را کردم که در حد وسع ذهنی 
و روحی خودم آن چیزی که حقیقت 
است را به شکل واقع گرایانه بازی 
کنم و آنچه از شهید صیاد شیرازی 
متوجه شده ام را در این نقش ارائه 
دهم. نمی دانم چقدر قرار اســت 
مقبول بیفتد. باز هم می گویم اگر 
به اندازه یک درصد هم به شخصیت 
واقعی شــهید شــیرازی نزدیک 
شده باشم برایم به اندازه یک دنیا 

ارزشمند است. 

گفتوگوباعلیسرابی،بازیگرنقشصیادشیرازیدرفیلم»صیاد«

صیادپرترهقهرمانملیاست

فهیمه پناه آذر

علــی ســرابی، بازیگــر و کارگردان، ســال های ســال 
روی صحنــه تئاتــر بــوده و هســت و همیشــه ترجیح 
می دهد تئاتر بازی کند و اگر قرار اســت در ســینما حضور 
مداوم داشته باشــد، کارگردانی ســینما برایش در اولویت 
 است یا اینکه نقشــی جذاب همچون صیاد شــیرازی را به

 او پیشنهاد دهند. 
وی آخرین بار در فیلم »خشکســالی و دروغ« بازی کرد که 
ریشه آن هم نمایشنامه ای از محمد یعقوبی است. سرابی همراه 
همسرش مارال بنی آدم در فیلم صیاد بازی می کنند؛ فیلمی به 

کارگردانی جواد افشار که در جشنواره فیلم فجر حاضر است.

در این سال ها بیشترین حضورتان در صحنه 
تئاتر بوده؛ اینکه در سینما فعالیت خاصی 

نداشته اید، دلیل خاصی دارد؟
در این سال ها تئاتر کار کرده ام؛ چراکه عاشق صحنه 
نمایش هستم. تنها در فیلم سینمایی »خشکسالی و 
دروغ« حضور داشتم؛ آن هم فیلمی بود که براساس 
نمایشنامه آقای محمد یعقوبی ســاخته شده بود 
و من بــه آن علاقه مند بودم و زمانی که به نســخه 
سینمایی تبدیل شد، دوست داشــتم در آن بازی 
کنم. بعد از آن فیلم، پیشــنهادهایی برایم از سوی 
ســینما آمد، اما فیلمنامه ها واقعــا ضعیف بودند و 
ترجیح دادم همچنان در تئاتر بمانــم و کار کنم و 
البته همچنان تئاتر را ترجیح می دهم. احساســم 
بر این است که آن اتفاق هنری که برای یک بازیگر 

در عرصه تئاتر می افتد، چه در خلق نقش و چه آن 
احســاس آرتیست گونه، در ســینما به ندرت دیده 
می شود؛ مگر آنکه نقش ویژه و خاصی پیشنهاد شود 
که این موقعیت برای من در فیلم »صیاد« ایجاد شد.

چرا دیگر کار صداپیشگی انجام ندادید؟
در آن ســال ها که کلاه قرمزی از تلویزیون پخش 
می شد، فعالیت داشتم و بعدها که کلاه قرمزی روی 
آنتن نرفت، من هم به دلایلی دیگر با صداو سیما 
همکاری نداشــتم. زمانی هم که آقای طهماسب 
مجموعه مهمونی را ســاخت ازسوی وی دعوت 

به کار شدم، اما نشد که کار کنم.
چطور شــد که بازی در نقش سپهبد علی 
صیاد شــیرازی را در فیلم »صیاد« قبول 

کردید؟

حقیقت این است که من به عنوان یک بازیگر خیلی 
خوش شــانس بودم که این نقش به من پیشنهاد 
شد. بعد از این پیشنهاد از کارگردان و تهیه کننده 
خواستم 2ماه به من فرصت دهند که بتوانم روی 
شخصیت شهید تحقیق کنم و در مورد او بخوانم. 
این فرصت به من داده شد و من نیز این کار را انجام 
دادم و بعدش با کمال میل و افتخار پذیرفتم. وقتی 
هم خواستم تحقیق کنم بیشتر به این علت بود که 

ببینم می توانم از عهده این نقش برآیم.
منظورتان از توانایــی از بازی در این نقش 

چه بود؟
اینکه آیا توانایــی دارم چه به لحاظ فیزیکی و چه 
روحی به شــخصیت صیاد شیرازی نزدیک شوم، 
اینکه بتوانم از نظر روحیه و نزدیک شدن به روح 


